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Condiţiile de locuit reprezintă un indice important al bunăstării populaţiei ţării, acestea oferind persoanei satisfacerea necesităţilor de ordin biologic, psihologic, social şi familial. În cadrul Recensămîntului populaţiei din 2004 au fost obţinute principalele caracteristici vizînd condiţiile de locuit ale populaţiei ţării, care au înregistrat unele schimbări calitative în perioada dintre ultimele două recensăminte ale populaţiei (1989 - 2004).
Conform rezultatelor Recensămîntului populaţiei din 2004, din 1131,8 mii gospodării casnice înregistrate, 1023,7 mii, sau 90,4% din total, locuiau în case particulare şi apartamente (separate). Ponderea populaţiei, care locuia în astfel de locuinţe s-a majorat cu circa 8 puncte procentuale în comparaţie cu 1989. Concomitent, s-a micşorat de 2 ori ponderea populaţiei, care locuia în o parte din casă particulară, apartamente comune şi cămine, constituind 6,5% din total (220,2 mii persoane).

Schimbări pozitive, într-o măsură mai mare, au avut loc în localităţile urbane. Ponderea populaţiei urbane, care locuia în case particulare şi apartamente s-a mărit în această perioadă cu 12 puncte procentuale, iar a populaţiei rurale - cu 2 puncte procentuale. În mediul urban mai mult de jumătate din gospodăriile casnice (248,6 mii) locuiau în apartamente şi aproximativ 30% (129,4 mii) - în case particulare. În mediul rural majoritatea gospodăriilor casnice (93,7%) locuiau în case particulare. Doar în mun.Chişinău, Bălţi şi raionul Anenii-Noi această pondere a fost mai mică decît media pe ţară constituind, respectiv, 74,9%, 85,8% şi 84,5%. 


În 2004 din totalul gospodăriilor casnice 2,4% locuiau în încăperi închiriate de la alte persoane. În mediul urban ponderea a astfel de gospodării era de 4,3%, în mediul rural - 1,2%.

În cămine şi cămine de tip familial locuiau, respectiv, 1,8% şi 1,7% din gospodăriile casnice, majoritatea (95,6%) fiind din mediul urban.

Indicatorii vizînd mărimea medie a suprafeţei totale şi celei locuibile ce revine la o persoană, au fost calculaţi pentru populaţia, care locuia în case particulare (individuale), în o parte a casei particulare, apartamente separate, apartamente comune şi cămine de tip familial.

În perioada dintre ultimele două recensăminte mărimea medie a suprafeţei totale la o persoană s-a majorat de la 18 m2 pînă la 22,5 m2, cea locuibilă - de la 12 m2 pînă la 14,9 m2. Majorarea a fost mai esenţială în mediul urban, depăşind-o pe cea din mediul rural cu cîte 19 puncte procentuale pentru ambii indicatori. În perioada intercenzitară s-a micşorat ponderea populaţiei, căreia îi revenea mai puţin de 12 m2 suprafaţă totală şi de 9 m2 suprafaţă locuibilă la o persoană cu circa 12 puncte procentuale. Totodată, s-a mărit ponderea populaţiei căreia îi revenea la o persoană peste 20 m2 suprafaţă totală şi locuibilă cu, respectiv, 13 şi 8 puncte procentuale.

În 2004 suprafaţa medie totală şi cea locuibilă la o persoană în urbe a fost, respectiv, de 20 m2 şi 13,1 m2, iar în localităţile rurale - de 23,9 m2 şi 15,8 m2. Suprafeţe medii mai mici revin locuitorilor municipiilor Chişinău şi Bălţi atît în mediul urban, cît şi rural.

Pentru populaţia cu domiciliul în case particulare (individuale), o parte a casei particulare, apartamente separate, apartamente comune şi cămine de tip familial, fiecărei a cincia persoană îi revenea suprafaţă medie totală mai mică de 12 m2, fiecărei a treia - cîte 13 - 19 m², iar pentru aproape jumătate din populaţie - 20 m2 şi peste.

Suprafaţa medie locuibilă pentru o persoană a fost mai mica de 12 m2 pentru jumătate din populaţie (51,3%), cîte 13 - 19 m2 - pentru 26,8%, iar 20 m2 şi peste - pentru 22% din populaţia cu domiciliu în tipurile de locuinţe menţionate.

În urbe este mult mai mare ponderea populaţiei, căreia îi revenea la o persoană 13 - 19 m2 suprafaţă totală şi pînă la 12 m2 suprafaţa locuibilă şi mult mai mică ponderea populaţiei căreia-i revenea 20 m2 şi peste a suprafeţei atît totale cît şi celei locuibile. În mediul rural situaţia se prezintă invers.

Datele Recensămîntului populaţiei din 2004 atestă o corelaţie puţin echilibrată între mărimea gospodăriei şi numărul camerelor de locuit, de care dispuneau. Doar pentru aproape jumătate din gospodăriile, care locuiau în 1 cameră şi în 4 şi mai multe camere, numărul persoanelor corespundea numărului camerelor. Totodată, circa 29% de gospodării, alcătuite din 3 şi mai multe persoane locuiau în o singură cameră. Aceeaşi pondere de gospodării, alcătuite din 1 - 2 persoane locuiau în 4 şi mai multe camere.

În comparaţie cu 1989 s-a majorat cu circa 12 puncte procentuale ponderea populaţiei care avea 4 şi mai multe camere în case particulare şi cu 4,5 puncte procentuale - ponderea populaţiei din apartamente cu 3 şi mai multe camere.

În mediul urban predominau gospodăriile care locuiau in 2 şi 3 camere, constituind 70% din total, faţă de aproximativ 60% în mediul rural. În acelaşi timp ponderea gospodăriilor care aveau 4 şi mai multe camere în mediul urban era mai mică cu 20,3 puncte procentuale comparativ cu mediul rural (în 1989 acest decalaj fiind de 1,2 puncte procentuale calculat pentru familii).

Majoritatea gospodăriilor care locuiau în cămine de tip familial (65%) ocupau o cameră.

În perioada intercenzitară s-au produs importante modificări în structura fondului locativ după forma de proprietate. În anul 2004, în locuinţe aflate în proprietate privată locuiau 1040,7 mii gospodării sau 96,2% din total şi doar 36,9 mii sau 3,4% - în locuinţe de stat (municipale). În locuinţe aflate în proprietatea cultelor religioase, altor întreprinderi şi organizaţii nestatale locuiau 3,9 mii gospodării sau 0,4 % din total.

În mediul urban ponderea gospodăriilor, care locuiau in locuinţe private era mai mică decît în mediul rural (respectiv 91,8% şi 99,0%), iar in cele de stat (municipale), situaţia a fost inversă (respectiv 7,7% şi 0,8 %).

Suprafaţa medie totală şi locuibilă la o persoană din locuinţele în proprietate privată era mai mare decît a celor cu proprietate de stat (municipală) respectiv, cu 7,8 m2 şi 5,2 m2.

La Recensămîntul din 2004 au fost obţinute date referitor la deţinerea în proprietate şi a altor spaţii locative, decît locuinţele de bază, de către gospodăriile casnice (membrii gospodăriei). Astfel, 42,5 mii sau 3,8% din total gospodării casnice au indicat că în afară de locuinţa de bază aveau în proprietate şi alte spaţii locative. Din acestea mai mult de jumătate posedau case particulare sau o parte a acesteia, aproximativ ¼ aveau apartamente, 1/5 - locuinţe sezoniere şi doar 2% deţineau o cameră în apartament comun sau în cămin.  
În mediul urban ponderea gospodăriilor care aveau în proprietate alte spaţii locative a fost mai ridicată (4,5%), decît în mediul rural (3,2%,). Dacă în mediul urban proprietăţile deţinute constituiau cîte o treime fie case particulare, apartamente sau case sezoniere, atunci în mediul rural din rîndul gospodăriilor care au indicat că deţineau alte spaţii locative 74,3% aveau case particulare şi doar 10% - locuinţe sezoniere.

Caracteristica dotării locuinţelor cu principalele utilităţi oglindeşte gradul de confort al fondului locativ. La Recensămîntul din 2004 nivelul de dotare a fost studiat pentru următoarele tipuri de locuinţe, ocupate de gospodăriile casnice: case particulare; o parte a casei particulare; apartamente; apartamente comune; cămine de tip familial.

În anul 2004 majoritatea locuinţelor (99,4%) erau dotate cu instalaţie electrică. Locuinţele dotate cu plită electrică instalată pe podea reprezentau 2,6% din total (preponderent în căminele de tip familial - 27,7%). 
9 din 10 gospodării erau asigurate cu gaze: 4 - din reţeaua publică; 5 - cu butelii cu gaze, din care majoritatea (93,7%) - în case particulare sau o parte a casei particulare.

Fiecare a treia gospodărie era asigurată cu încălzire centrală publică sau prin sistem propriu. Apartamentele (inclusiv comune) şi căminele de tip familial erau asigurate cu încălzire centrală sau prin sistem propriu la nivel, respectiv, de 69,3% şi 19,6%.  Circa 2/3 din locuinţe erau dotate cu sobe, din ele 96,6 % reveneau caselor particulare sau o parte a casei particulare. Doar 1% de case particulare erau racordate la reţeaua cu încălzire centrală publică.

La instalaţiile de alimentaţie cu apă erau racordate 37,4% din locuinţe, la instalaţiile de canalizare - fiecare a treia locuinţă, circa 30% de locuinţe aveau baie (duş). Cu aceste utilităţi erau asigurate majoritatea gospodăriilor care domiciliau în apartamente, apartamente comune şi cămine de tip familial. O gospodărie din 4 erau asigurate cu apă caldă (sistem centralizat sau instalaţie proprie). O pondere mult mai sporită a gospodăriilor asigurate cu apă caldă prin sistem centralizat revenea gospodăriilor domiciliate în apartamente (88,5%).

La data efectuării recensămîntului, de legătură telefonica fixă dispuneau mai mult de jumătate din gospodării, de radio - circa 30% din gospodării. Televizor aveau 4 gospodării din 5, computer - o gospodărie din 30 (în apartamente - 1 din 11 gospodării).

Lipsa în locuinţe a orice instalaţie enumerată au indicat 0,1% din toate gospodăriile.

În mediul urban ponderea locuinţelor dotate cu gaze din reţea publică era mai mare de 4,5 ori, decît în mediul rural, cu încălzire centrală publică şi prin sistem propriu - de 9 ori. O discrepanţă mult mai mare intre urban şi rural s-a înregistrat în cazul dotării locuinţelor cu apeduct - de 8 ori, cu canalizare - de 11ori, cu baie sau duş - de 12 ori, cu apă caldă prin sistem centralizat şi prin instalaţie proprie - de 17 ori.

De asemenea, în mediul urban locuinţele erau mai asigurate decît cele din mediul rural şi în aspectul dotării cu legătură telefonică (de 2 ori), cu computere - de 8 ori, cu televizoare - cu 13,2 puncte procentuale.

Dotarea mai bună cu principalele utilităţi a locuinţelor din mediul urban se datorează existenţei unei asigurări tehnico-edilitare corespunzătoare: locuinţele racordate la încălzire centrală publică şi prin sistem propriu reprezintă 73,5%; la apeduct - 81,3%; la canalizare - 74,6% şi la gaze din reţeaua publică - 71,2%, pe cînd în localităţile rurale predomina sistemul propriu, mult mai costisitor şi greu de realizat.

 

Жилищные условия являются важным показателем благосостояния населения страны, через которые человек удовлетворяет свои биологические, психологические, а также социальные и семейные нужды.

При Переписи населения 2004 года были получены основные характеристики жилищных условий населения страны, которые свидетельствуют о некоторых качественных изменениях в период между последними двумя переписями (1989 - 2004).

Согласно итогам Переписи населения 2004 года, из 1131,8 тыс. зарегистрированных домохозяйств, 1023,7 тыс. или 90,4% проживали в индивидуальных домах и отдельных квартирах. Доля населения, проживавшая в них, увеличилась почти на 8 процентных пункта по сравнению с 1989 годом. Одновременно, в 2 раза уменьшилась доля населения, проживавшая в части индивидуального дома, в общих квартирах и общежитиях, составляя 6,5% от общей численности населения (220,2 тыс. человек).

Положительные изменения жилищных условий в наибольшей степени произошли в городах. Доля городского населения, проживавшего в индивидуальных домах и отдельных квартирах, увеличилась за этот период на 12 процентных пунктов, а доля сельского населения - на 2 процентных пункта. В городской местности более половины домохозяйств (248,6 тыс.) проживало в отдельных квартирах и почти 30% домохозяйств (129,4 тыс.) - в индивидуальных домах. В сельской местности большинство домохозяйств (93,7%) проживало в индивидуальных домах. Только в мун. Кишинэу, Бэлць и в районе Анений Ной этот удельный вес был ниже, составляя, соответственно, 74,9%, 85,8% и 84,5%.

В 2004 году снимали жилье у отдельных граждан для проживания 2,4% домохозяйств. В городской местности доля таких домохозяйств составляло 4,3%, а в сельской местности – 1,2%.

В общежитиях семейного типа и общежитиях проживало, соответственно, 1,8% и 1,7% домохозяйств, большинство (95,6%) - из городской местности.

Жилищные условия населения и произошедшие в межпереписной период изменения, оцененные через показатели среднего размера общей и жилой площади на одного человека, были определены для населения, проживающего в индивидуальных домах, части индивидуального дома, в отдельных, общих квартирах и в общежитиях семейного типа.

В период между двумя последними переписями средняя общая площадь на одного человека увеличилась с 18 м2 до 22,5 м2 , а средняя жилая площадь - с 12 м2 до 14,9 м2. Существенное увеличение отмечено в городской местности, превысив оба показателя в сельской местности на 19 процентных пункта.

В 2004 году средние значения общей и жилой площади на одного человека в городской местности составили, соответственно, 20 м2 и 13,1 м2 , а в сельской местности - 23,9 м2 и 15,8 м2. Более низкие средние значения приходились на одного жителя мун. Кишинэу и Бэлць, как для городского, так и для сельского населения.

В межпереписной период снизилась доля населения, для которой на одного человека приходилось меньше 12 м2 общей площади и меньше 9 м2 жилой площади, почти на 12 процентных пункта, в то же время увеличилась доля населения, для которой на одного человека приходилось по 20 м2 и более общей и жилой площади, соответственно, на 13 и 8 процентных пунктов.

Для населения, проживавшего в индивидуальных домах, части индивидуального дома, отдельных и общих квартирах, общежитиях семейного типа, каждому пятому человеку приходилось меньше 12 м2 общей площади, каждому третьему - по 13 - 19 м2, а 
почти для половины населения - 20 м2 и более общей площади. Меньше 12 м2 жилой площади на одного человека приходилось для половины населения (51,3%), по 13 - 19 м2 - для 26,8% и 20 м2 и более - для 22% населения, проживавшего в указанных типах жилых помещений.

По типу местности эти пропорции отличаются от общих по стране. В городах выше доля населения, имеющего на одного человека 13-19 м2 общей площади и до 12 м2 жилой площади и существенно ниже доля населения, имеющего по 20 м2 и более общей и жилой площади. В сельской местности – наоборот.

Данные Переписи населения 2004 года указывают на умеренное сбалансированное соотношение между размером домохозяйств и числом занимаемых ими жилых комнат. Примерно для половины домохозяйств, проживающих в 1 комнате и в 4-х и более комнатах, число комнат соответствовали числу проживающих в них лиц. Одновременно, 29% домохозяйств, состоящих из 3-х и более человек, проживали в 1 комнате. Такая же доля домохозяйств, состоящих из 1-2 человек, проживали в 4-х и более комнат.

По сравнению с 1989 годом почти на 12 процентных пунктов увеличилась доля населения, занимавшего 4 комнаты и более в индивидуальных домах и на 4,5 процентных пункта – доля населения, занимавшего 3 комнаты и более в отдельных квартирах.

В городской местности преобладали домохозяйства, проживавшие в 2-х и 3-х комнатах, составляя 70% от их общего числа, по сравнению с 60% - в сельской местности. Доля домохозяйств, проживавших в 4-х и более комнатах в городской местности, была на 20,3 процентных пункта ниже, чем в сельской местности (в 1989 году этот разрыв составлял 1,2 процентных пункта, рассчитанный для семейных ячеек).

Большинство домохозяйств, проживавших в общежитиях семейного типа (65%) занимали 1 комнату.

В межпереписной период произошли существенные изменения в структуре жилищного фонда по формам собственности.В 2004 году в жилых помещениях в частной собственности проживали 1040,7 тыс. домохозяйств или 96,2% и только 36,9 тыс. или 3,4% - в жилых помещениях, находящихся в государственной (муниципальной) собственности. В жилых помещениях, находящихся в собственности религиозных, общественных и других организаций, проживали 3,9 тыс. домохозяйств или 0,4% от их общего числа.

В городской местности доля домохозяйств, проживавших в жилых помещениях в частной собственности несколько ниже, чем в сельской местности (соответственно 91,8% и 99,0%), в государственной (муниципальной) собственности - наоборот (соответственно 7,7% и 0,8%).

Средние значения общей и жилой площади на одного человека в жилых помещениях частной собственности выше, чем для проживающих в жилых помещениях государственной (муниципальной) собственности, соответственно, на 7,8 м2 и 5,2 м2.

Переписью 2004 года были получены данные о владении домохозяйствами (или одним из его членов) в собственности и других жилых помещений, кроме основного жилья. Так, 42,5 тыс. или 3,8% от общего числа домохозяйств указали, что кроме основного жилья, имели в собственности другие жилые помещения. Из них, более половины домохозяйств имели индивидуальный дом или часть индивидуального дома, 
почти четверть - отдельную квартиру, 1/5 - сезонное жилье и только 2% домохозяйств имели комнату в общей квартире или в общежитии.

В городской местности доля домохозяйств, имеющих другие жилые помещения, выше, чем в сельской местности и составляло 4,5% (в сельской - 3,2%). Если в городской местности почти в равных долях (примерно по одной трети) имели или индивидуальные дома, или отдельные квартиры, или сезонное жилье, то в сельской местности 74,3% домохозяйств, указавших наличие в собственности и других жилых помещений, имели индивидуальные дома (или его часть) и лишь 10% - сезонное жилье.

Показатели оснащения жилых помещений основными удобствами отражают степень благоустройства жилого фонда. При Переписи населения 2004 года степень благоустройства была изучена для следующих типов жилых помещений, занятых домохозяйствами: индивидуальные дома; часть индивидуального дома; отдельные и общие квартиры; общежития семейного типа.

В 2004 году большинство жилых помещений (99,4%) были обеспечены электричеством. Электрической напольной плитой пользовались 2,6% домохозяйств (в основном в семейных общежитиях - 27,7% домохозяйств).

9 из 10 домохозяйств были обеспечены газом: 4 – сетевым; 5 - балонным , из них большинство (93,7%) в индивидуальных домах или части индивидуального дома.

Каждое третье домохозяйство было обеспечено центральным или индивидуальным отоплением (от установок, котлов). Удельный вес квартир, (в т.ч. общих) и общежитий семейного типа, обеспеченных центральным или индивидуальным отоплением, составил, соответственно, 69,3% и 19,6%.

Почти 2/3 домохозяйств пользовались печным отоплением, из них 96,6% приходилось на домохозяйства, проживающие в индивидуальных домах или части индивидуального дома. Только 1% индивидуальных домов были подключены к центральному отоплению.

К водопроводной сети подключены 37,4% жилых помещений домохозяйств, к канализации – каждое третье, около 30% имели ванну (душ). Этими видами благоустройства было обеспечено большинство домохозяйств, проживавших в отдельных, общих квартирах и семейных общежитиях. 1 домохозяйство из 4-х было обеспечено горячим водоснабжением (центральным или от индивидуальных водонагревателей). Наибольшая доля домохозяйств, обеспеченных центральным горячим водоснабжением, приходилась на домохозяйства, проживавшие в отдельных квартирах (88,5%).

На момент переписи, телефонной связью были обеспечены более половины домохозяйств, проводным радио (радиоточкой) - почти 30%, телевизоры имели 4 домохозяйства из 5, компьютер - 1 домохозяйство из 30 (в квартирах - 1 домохозяйство из 11).

Отсутствие благоустройств в жилых помещениях указали 0,1% домохозяйств.

В городской местности доля жилых помещений домохозяйств, обеспеченных сетевым газом, в 4,5 раза больше, чем в сельской местности; центральным и индивидуальным отоплением - в 9 раз. Существенная разница между городом и селом наблюдалась в обеспечении жилых помещений домохозяйств водопроводом - в 8 раз, 
канализацией - в 11 раз, ванной (душем) - в 12 раз, горячим централизованным и индивидуальным водоснабжением - в 17 раз.

Также, в городской местности по сравнению с сельской, жилые помещения были более обеспечены и в части оснащения телефонной связью - в 2 раза, компьютерами - в 8 раз, телевизорами - на 13,2 процентных пункта.

Более высокий уровень оснащения основными благоустройствами жилых помещений в городской местности обусловлено наличием соответствующих инженерных сетей: центральным и индивидуальным отоплением обеспечены 73,5%; водопроводом – 81,3%; канализацией – 74,6%; сетевым газом – 71,2% жилых помещений домохозяйств, а в сельской местности преобладают индивидуальные установки, которые трудно реализуемы и обходятся дороже.

 

Living conditions represent an important indicator of population welfare ensuring satisfaction of natural, emotional, social and family needs. The 2004 Population Census collected information on the main population living conditions showing some qualitative changes within inter-census period (1989 - 2004).
According to the 2004 Population Census from 1131, 8 thousand recorded households 1023,7 thousand or 90,4% of total, were living in individual houses and apartments (separate). The population weight that lived in such dwellings has increased with almost 8 percent points in comparison to year 1989. At the same time, the weight of population that lived in a part of  a individual house, common apartments and hostels decreased twice, being 6,5% of total (220,2 thousand persons).

Positive changes occurred in bigger extend in urban areas. The weight of urban population living in individual houses and apartments has increased with 12 percent points in the respective period, and with 2 percent points – of rural population. In urban areas more than a half of households (248, 6 thousand) lived in apartments and around 30% (129, 4 thousand) – in individual houses. In rural areas most of households (93, 7%) lived in individual houses. Only in municipalities Chisinau, Balti and county Anenii-Noi the weight was lower than the average for the country, being respectively, 74, 9%, 85, 8% and 84, 5%. 


In 2004 2, 4% of total households were renting rooms from other persons. In urban areas the weight of such households was 4, 3%, in rural areas - 1, 2%.

In hostels and family hostels, respectively 1, 8% and 1, 7% of households, the majority of which (95,6%) being in urban areas.  

Indicators regarding the average size of total surface and of living space per person were calculated for the population living in individual houses, part of a individual house, separate apartments, common apartments and family hostels. 

Within inter-census period the average size of total surface per person has increased from 18 m2 to 22, 5 m2, the living space - from 12 m2 to 14, 9 m2. The increase was essential in urban areas, exceeding the one in rural areas with 19 percent points for both indicators. Within inter-census period the weight of population accounting less than 12 m2 of total surface and 9 m2  of living space per person decreased with 12 percent points. At the same time, the weight of population accounting 20 m2 of total surface and living space per person has increased with 13 and respectively 8 percent points. 

In 2004 total average surface and living space per person in urban areas was 20 m2 and respectively 13,1 m2, but in rural areas - 23,9 m2 and 15,8 m2. Smaller average surfaces account for inhabitants of municipality Chisinau and Balti, both in urban and rural areas.   

For the population residing in private houses (individual), a part of individual house, separate apartments, common apartments and family hostels, each 5th person accounted less than 12 m2 of  total average surface, each 3rd person – 13 - 19 m² but for almost half of the population - 20 m2  and more.

Average living space per person was smaller than 12 m2 for half of the population (51,3%), by 13 - 19 m2 - for 26,8% but  for 22% of population residing in the above mentioned types of residences - 20 m2  and over.

In urban areas the weight of population that accounted per person 13 - 19 m2 of the total surface and up to 12 m2  of living space is much higher and much lower is the weight of population that accounted 20 m2 and more of total and living space. In rural areas the situation is vice-a-versa. 

The data of 2004 Population Census  proves a slightly balanced correlation between the household size and number of living rooms, in their possession. For only half of households that lived in 1 and in 4 and more rooms, the number of persons corresponded to the number of rooms.  At the same time, about 29% of households consisting of 3 and more persons lived in one single room. The same weight of households of 1-2 persons lived in 4 and more rooms.  

In comparison to year 1989 the weight of population that had 4 and more rooms in individual houses has increased with 12 percent points, and with 4, 5 percent points – population weight from apartments with 3 and more rooms. 

In urban areas households with 2 and 3 rooms prevail, making up 70% of total, as compared to almost 60% in rural areas. The weight of households with 4 rooms and more in urban areas was lower with 20, 3 percent points compared to rural areas (in 1989 this gap was of 1,2 percent points calculated for families).  

Most of households that lived in family hostels (65%) dwelled in one single room.    

Significant changes occurred in the structure of housing resources by ownership. In year 2004, 1040,7 thousand households or 96,2% of total were in private ownership, and only 36,9 thousand or 3,4% - state dwellings (municipal). In dwellings under ownership of religious organisation, other enterprises and non-state organisations 3, 9 thousand households or 0,4% of total were living. 

 In urban areas the weight of households settled in private dwellings is lower than in the rural areas (respectively 91,8% and 99,0%) but in state (municipal) dwellings the situation was vice-a-versa (respectively 7,7% and 0,8 %).

The total average surface and living space per person in private ownership dwellings is bigger than of those under state (municipal) ownership, with 7,8 m2 and 5,2 m2 respectively.  

Also, as a result of the population census 2004 the data about other dwelling space, other than main dwelling, owned by households (family members).Thus, 42,5 thousand or 3,8% of total households noted that they posses other dwelling spaces besides their main dwelling. Of which more than a half detain individual houses or a part of it, about ¼ had apartments, 1/5 – seasonal homes and only 2% had one room in an apartment or hostel. 

In urban areas the weight of households possessing other dwelling spaces was higher (4,5%) than in rural areas (3,2%,). If in urban area owned ownership made one third of either individual houses, apartments or seasonal homes, then in rural areas from those households that stated possessions of other dwelling spaces, 74,3% had private (individual) houses and only 10% - seasonal homes.

The description of endowments in dwellings with main facilities shows the comfort degree of housing resources. The level of equipment in households at the 2004 Population Census was studied for the following types of dwellings: individual houses; a part of individual house; apartments; common apartments, family hostels. 

In 2004 most of dwellings (99, 4%) were equipped with electricity installation. Dwellings with electrical stove installed on the floor were of 2,6% from total (mostly in family hostels - 27,7%). 9 of 10 households were equipped with gas: 4 – from public network; 5 – in bottles with gas, of which the majority (93,7%) – in individual houses or part of it.  

Each third house is equipped with centralized public heating or through own heating system. Apartments (including common ones) and family hostels were equipped with centralized heating or own heating system at respectively 69, 3% and 19,6%. Around 2/3 of dwellings were equipped with fireplaces, of them 96, 6 % were in individual houses or a part of it. Only 1% of individual houses were connected to centralized public heating. 

37,4% of dwellings were connected to water–supply system, to sewerage systems each third dwelling was connected, around  30% of dwellings had bathroom (shower).  These facilities had most of households that resided in apartments, common apartments and family hostels.  One of 4 households was assured with hot water (centralized or own system). A much higher weight of households with centralized hot water system belong to households living in apartments (88,5%).

During the period of population census conduction more than a half of households had fixed telephone lines, radio – around 30% of households. TV sets had 4 of 5 households, PC- one household of 30 (in apartments -1 of 11 households).  

The lack of every mentioned installation has been stated by 0, 1% of all households. 

In urban areas the weight of households equipped with public gas network was higher 4,5 times than in rural areas, public centralized and own heating system – 9 times. A larger discrepancy between urban and rural areas was registered in households with water –supply systems – 8 times, sewerage systems -11 times, bath or shower – 12 times, hot water through centralized and own system  - 17 times. 

Also, in urban areas households were better endowed than the ones in rural areas, and in respect to availability of telephone lines (2 times), computers – 8 times, TV sets - 13,2 percent points. 

A better equipment with main utilities in urban areas in due to a corresponding municipal technical assurance: dwellings connected to centralized public and own heating system represent 73, 5%; to water-supply system - 81, 3%; to sewerage system - 74, 6% ad to gas pipes of public network - 71,2%, while in rural areas the own system principle prevails, which is more expensive and more difficult to fulfil.  
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